

(En français plus bas.)

October 4, 2022



Dear Prime Minister Trudeau,

On July 14, 2021, the City of Toronto formally endorsed the Fossil Fuel Non-Proliferation Treaty (FFNPT)<sup>1</sup> ([MM35.39](#)). It recognized that to continue the current path of further increasing fossil fuel production is inconsistent with the achievement of our climate goals. Toronto is now counted among 12 Canadian Municipalities (Vancouver, Victoria, Richmond, Burnaby, New Westminster, the Districts of North and West Vancouver, Island Trust, B.C., Port Moody, and most recently Montreal and Ottawa) that have formally endorsed this Treaty. They are part of a growing, worldwide network of major cities opposing fossil fuel expansion.

Pursuant to the adoption of the motion by the City of Toronto, a request was made of the Federal Government to negotiate a global treaty for the non-proliferation of fossil fuels. The purpose of this letter is to **determine if negotiations of such a Treaty have begun by Canada and to request an update on this process.**

Canada has legislated the target of net zero greenhouse gas emissions by 2050, in pursuit of the global 1.5°C temperature goal.<sup>2</sup> Now, with growing climatic impacts and restrictions on oil supply being used as leverage by foreign governments, the transition to noncarbon energy sources has never been more urgent. Science shows that these commitments mean no new fossil fuel production globally<sup>3</sup> and a shrinking of existing oil and gas production by 3% every year between now and 2050.<sup>4</sup> The Fossil Fuel Non-Proliferation Treaty would provide a multi-lateral international framework in which Canada could lead and shape the approach to fossil fuels in the coming years. On September 23, 2022, a pivotal step was taken with the first historic call for a FFNPT from the floor of the UN General Assembly by the President of Vanuatu.

The voices of Canadians demanding action on the climate crisis is growing louder, as attested by the exponential increase of support for the FFNPT at municipal levels. On behalf of many concerned groups and individuals, we urgently ask for your immediate attention to our request for an update on the process of the Treaty. We expect this will be a topic of intense discussion at COP27 in Egypt this fall.

It has been one year since the City of Toronto adopted this motion and we are running out of time for an effective collaboration to globally prevent a climate disaster. **We look forward to being provided with a public response at your earliest convenience.**

=====

Cher premier ministre Trudeau,

---

1 Fossil Fuel Non-Proliferation Treaty [Summary Flyer](#)  
2 *Canadian Net-Zero Emissions Accountability Act*, S.C. 2021, c. 22.  
3 International Energy Agency, [Net Zero by 2050: A Roadmap for the Global Energy Sector](#) (May 2021), pp. 18, 21.  
4 Welsby, Price, Pye & Ekins, "[Unextractable Fossil Fuels in a 1.5°C World](#)" *Nature* 597, 230–234 (2021).

Le 14 juillet 2021, la Ville de Toronto a officiellement approuvé le Traité de non-prolifération des combustibles fossiles (TNPCF)<sup>5</sup> ([MM35.39](#)). On a reconnu que poursuivre sur la voie actuelle de l'augmentation de la production de combustibles fossiles est incompatible avec la réalisation de nos objectifs climatiques. Toronto fait maintenant partie de 12 municipalités canadiennes (Vancouver, Victoria, Richmond, Burnaby, New Westminster, les districts de North et West Vancouver, Island Trust, C.-B., Port Moody et, plus récemment, Montréal et Ottawa) qui ont officiellement approuvé ce traité. Elles font partie d'un réseau mondial croissant de grandes villes qui s'opposent à la prolifération des combustibles fossiles.

Conformément à l'adoption de la motion par la Ville de Toronto, une demande a été faite au gouvernement fédéral de négocier un traité mondial pour la non-prolifération des combustibles fossiles. Le but de la présente lettre est **de déterminer si le Canada a entamé les négociations d'un tel traité et de demander une mise à jour relative à ce processus.**

Le Canada a ratifié la *Loi sur la responsabilité en matière de carboneutralité* d'ici 2050 afin de tenter de limiter la hausse de la température planétaire à 1,5 °C.<sup>6</sup> Aujourd'hui, avec les impacts climatiques croissants et les restrictions sur l'approvisionnement en pétrole utilisées comme moyens de pression par les gouvernements étrangers, la transition vers des sources d'énergie non carbonées n'a jamais été aussi urgente. La science montre que ces engagements signifient aucune nouvelle production de combustibles fossiles à l'échelle mondiale<sup>7</sup> et une diminution de la production actuelle de pétrole et de gaz de 3% par année d'ici 2050.<sup>8</sup> Le Traité sur la non-prolifération des combustibles fossiles fournirait un cadre international multilatéral dans lequel le Canada pourrait être le chef de file et élaborer l'approche des combustibles fossiles dans les années à venir. Le 23 septembre 2022, une étape cruciale a été franchie avec le premier appel historique à un TNPCF depuis le parquet de l'Assemblée générale des Nations Unies par le président du Vanuatu.

Les voix des Canadiens exigeant des mesures contre la crise climatique se font insistantes, comme en témoigne l'augmentation exponentielle du soutien au TNPCF au niveau municipal. Au nom des nombreux groupes et individus concernés, nous demandons instamment que vous portiez une attention immédiate à notre demande de mise à jour sur le processus du Traité. Nous nous attendons à ce que ce sujet fasse l'objet de discussions intenses lors de la COP27 en Égypte cet automne.

**Cela fait un an que la ville de Toronto a adopté cette motion et nous manquons de temps pour une collaboration efficace afin de prévenir une catastrophe climatique à l'échelle mondiale. Nous attendons avec impatience de recevoir une réponse publique dans les meilleurs délais.**

Sincerely/Sincèrement,

*Amelia Rose Khan*

MobilizeTO

Amelia Rose Khan

[contact@mobilizeto.ca](mailto:contact@mobilizeto.ca)



ClimateFast

5 Traité de non-prolifération des combustibles fossiles (TNPCF) [Dépliant de synthèse](#)

6 *Loi sur la responsabilité en matière de carboneutralité*, L.C. 2021, ch. 22.

7 International Energy Agency, [Net Zero by 2050: A Roadmap for the Global Energy Sector](#) (mai 2021), pp. 18, 21.

8 Welsby, Price, Pye & Ekins, "[Unextractable Fossil Fuels in a 1.5°C World](#)" *Nature* 597, p. 230-234 (2021).

Lyn Adamson, Co-Chair  
[lyn@climatefast.ca](mailto:lyn@climatefast.ca)

**CC:** Hon. Steven Guilbeault  
Hon. Jonathan Wilkinson  
Hon. Mélanie Joly  
Hon. Harjit Sajjan

**Endorsement/Approbation**

David Suzuki

**Signatories/Signataires**

Kairos Canadian Ecumenical Justice Initiative  
Climate Reality  
Citizens Climate Lobby, Toronto (CCL)  
Noor Cultural Centre  
Climate Action for Lifelong Learners (CALL)  
Just Earth  
Green 11  
Green 13  
Youth Climate Save  
Toronto Climate Save  
Plant Based Treaty  
Climate Pledge Collective  
For Our Kids TO  
Seniors for Climate Action Now (SCAN)  
StopPlastics  
Rethink Sustainability Initiatives  
Sustainability and Environmental Justice Portfolio @ Engineers Without Borders University of Toronto  
Engineers Without Borders, U of T  
Parkdale-Highpark 4 Climate Action (PHP4CA)  
Peoples Climate Movement  
Etobicoke Climate Action  
Toronto350  
Rise to Zero  
Socialist Alternative  
Climate Change Toronto  
Community Resilience to Extreme Weather (CREW)  
Ontario Climate Emergency Campaign (OCEC)  
Canadian Health Association for Sustainability and Equity (CHASE)  
Ontario Clean Air Alliance (OCAA)  
Association for Canadian Educational Resources (ACER)  
BC FFNPT Coalition  
Climate Action Alliance  
Fridays for FutureTO  
Canadian Association of Physicians for the Environment (CAPE)  
Toronto East End Climate Collective (TEECC)

Climate Emergency Unit (CEU)  
Kids Right to Know  
Ottawa Fossil Fuel Treaty Campaign  
For Our Kids Montreal